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vorbe[ti de politic`, de partide, de  guverne, de [efi
de state, [tiu eu, în mod firesc întodeauna po]i fi,
m`car în specula]ie, asem`nat cu regimul respectiv.
Cu totul întâmpl`tor sau neîntâmpl`tor, totu[i în
momentul în care s-a instaurat noul regim, chiar în
timpul revolu]iei din 1989, am fost solicitat s`
sprijnin, din punct de vedere juridic, elaborarea noii
legisla]ii, crearea noilor autorit`]i statale [.a.m.d. M-  
am implicat în acest proces cu condi]ii, impuse de
mine: s` nu m` înscriu în nici un partid politic, s` nu
particip la alegerile parlamentare, deci s` nu ocup
nici un fotoliu de parlamentar, ceea ce era posibil
atunci [i, bine-n]eles, dup` o perioad` de un an sau
doi, când lucrurile se mai lini[tesc, se mai clarific`,
s` pot profesa [i avocatura al`turi de func]ia
didactic`. Aceasta este de fapt o dorin]` a tuturor
celor care predau la facult`]ile de drept, pentru c`
se îmbin` foarte bine avocatura cu disciplina
[tiin]ific` pe care o predai. Lucrurile îns` nu s-au
realizat chiar a[a. Am sprijinit, al`turi de al]i colegi
juri[ti, bine-n]eles, redactarea unor legi: sunt unul
din redactorii legii electorale din 1990 [i,împreun`
cu un alt coleg, am redactat [i legea electoral` din
1992. În zona electoral` exist` întotdeauna
specula]ii, exist` preten]ii, exist` orgolii, exist`
nereu[ite [.a.m.d., îns` am fost folosit la acest lucru
pentru c` profesorii de drept constiu]ional, printre
altele, sunt, zic eu, cei mai buni speciali[ti în materie
electoral`, în materie de legiferare. Politica este a
partidelor! Datorit` acestui lucru, Adunarea
Constituant` din 1990 a format o echip` de
redactare a proiectului de Constitu]ie [i, bine-n]eles,
am fost cooptat ca expert în Comisia de redactare a
proiectului de Constitu]ie. A fost o munc` dificil`, a
fost o munc` care mi-a dat mari satisfac]ii
profesionale, doar profesionale, pentru c` cei care
lucreaz` în aceste zone guvernamentale ca exper]i
[tiu foarte bine un singur lucru: dac` lucrarea lor
iese ca o lucrare bun`, toat` lumea îl uit`, în schimb,
dac` lucrarea nu iese bine, toat` lumea critic`
exper]ii, cum este [i firesc, pentru c` ei sunt vinova]i
de toate relele lumii!
De[i Constitu]ia actual`, pentru c`, iat`, din 1991
aceast` Constiu]ie a rezistat, este unerori criticat`, [i
a[ spune, uneori pe bun` dreptate, a fost o
Constitu]ie elaborat` într-un anumit timp istoric, de
fierbere politic`. Totu[i aceast` lucrare a rezistat
timpului, iar acuma, mai mult decât atunci, pot s` v`
spun c` este o Constitu]ie reu[it`, o Constitu]ie
reu[it` care a surprins bine via]a politic` [i social`
din România. Datorit` acestui lucru, deci faptului c`
am lucrat la aceast` Constitu]ie [i probabil [i pentru
c` acum sunt Avocatul Poporului, am fost numit de
c`tre Parlament membru în Comisia pentru
revizuirea Constitu]iei, dar, bine-n]eles, f`r` drept
de vot, ca [i atunci, în '90-'91, pentru c` acuma
numai parlamentarii, [i este [i firesc a[a, trebuie s`
aibe drept de vot. În momentul în care s-a încheiat
elaborarea Constitu]iei, am vrut s` convin cu
autorit`]ile s` m` retrag din aceste activit`]i publice,
am considerat c` am contribuit suficient [i s` m`
înscriu în avocatur`, ceea ce am [i f`cut. {i pare
ciudat, dar pân` acum n-am pledat în nici un proces!
La noi s-a creat o institu]ie nou`, Curtea
Constitu]ional`, inexistent` în sistemul juridic
românesc înainte, ca [i Avocatul Poporului [i
autorit`]ile de atunci, deci pre[edin]ii Camerelor,
Pre[edin]ia, care erau implicate în creara Cur]ii
Constitu]ionale, au considerat c` ar fi o datorie a
noastr`, a celor care am lucrat la Constitu]ie, s` [i
prob`m ”avionul” dac` merge - ca-n aeronautic`!
{i atunci am fost invitat [i am fost rugat s` accept s`
fiu judec`tor la Curtea Constitu]ional`. Sigur c`
alegerea s-a f`cut prin vot de c`tre Parlament, eu
am fost ales de Camera Deputa]ilor, pentru un
mandat de 9 ani; am fost 6 candida]i pe 3 mandate,
c` a[a era, Camera trebuia s` dea 3 mandate, am
fost ales de la primul tur. N-a fost o surpriz`, pentru
c` parlamentarii m` cuno[teau din dezbaterile la
Constitu]ie [i practic, trebuie s-o spun, ceea ce
rezult` [i din documente, m-au votat mai cu suflet
cei din opozi]ie atunci, decât majoritarii, pentru c`,

"Conferin]a Cur]ilor Europene este organismul
care are cea mai mare influen]`
în sistemul institu]iilor europene."
Foto: Octavian Ciupitu / © CR.

atunci cânt lucrezi mult în Parlament ca expert, te
cer]i mult cu toat` lumea, cum este [i firesc. Unii
apreciaz` aceasta, al]ii… Ca atare, pur [i simplu, am
fost ales. {i am început aceast` activitate la Curtea
Constitu]ional` în ideea s` stau doar un an sau doi,
de[i am fost aleles pentru 9 ani. Cum se întâmpl` în
via]`, am stat to]i cei 9 ani, pân` mi-a expirat
mandatul.  În ace[ti 9 ani, o perioad` de 3 ani am
fost pre[edintele Cur]ii. {i vreau s` v` spun c`
aceast` perioad` de 9 ani, sub aspect profesional, a
fost cea mai frumoas` perioad` din carierra mea!
Munca de judec`tor constitu]ional este ceva cu
toatul deosebit. Este mai frumoas` decât la un
Tribunal Suprem sau la o Curte Suprem` de Justi]ie.
Aceast` munc` mi-a permis s` cunosc foarte mult`
lume, lume str`in` vreau s` spun, pentru c` în
sistemul Cur]ilor Europene exist` a[a zisa Conferin]`
a Cur]ilor Europene, care se întrune[te o dat` la 3
ani. Este cel mai interesant organism care exist`.
Acest organism nu are un statut, nu are ni[te reguli
foarte precise, lucraz` pe ni[te reguli cutumiare de
obicei, de peste 30 de ani. Noi am fost primi]i mai
târziu în aceast` familie. Conferin]a Cur]ilor
Europene este organismul care are cea mai mare
influen]` în sistemul institu]iilor europene. De ce?
Cur]ile Constitu]ionale au mari puteri în stat, c`ci
dac` a]i lua s` verifica]i componen]a Cur]ilor
Constitu]ionale Europene ve]i observa c` aici au fost
întotdeauna coopta]i oameni deosebi]i, perosnalit`]i,
fo[ti prim-ministri, fo[ti mini[tri de externe, fo[ti
mini[tri de justi]ie, [.a.m.d., oameni care prin pozi]ia
lor s-au impus. Apoi, aceste Conferin]e Europene, [i
aceasta este tot o cutum`, întotdeauna s-au
desf`[urat într-o ]ar` stabilit` dinainte, sub
patronajul [efului de stat. Ceea ce d` greutate. De
ce v` spun acest lucru? Pentru c` am folosit puterea
acesteia, ca argument. Noi am fost la început o
instiut]ie nou`, iar când am fost pre[edinte, la un
moment dat, am cerut atutorit`]ilor de la noi mai mult
respect, pentru ca s` nu fiu nevoit s` cer sprijinul
Conferin]ei Cur]ilor Constiu]ionale Europene. {i am
ob]inut acest respect! Practic, atunci când
autorit`]ile au observat ce for]` au Cur]ile Europene
în Europa, bine-n]eles, atunci au spus: ”Pardon,
aceasta este o instiu]ie foarte puternic`. Ea trebuie
respectat`!” Pentru c` am avut grije s` invit`m
foarte mul]i pre[edin]i de Cur]i Constitu]ionale în
România, s` le organiz`m emisiuni la televiziune,
vizite la marile cancelarii, unde s` le explice
oamenilor, printre altele, c` în Europa un Tribunal
Constiu]ional este ceva deosebit [i c` trebuie

respectat. În momentul în care mi-am încheiat
mandatul la Curtea Constitu]ional`, înainte de
aceasta, nu este nici un secret, c` la noi în România
se [tie totul, m-a invitat Pre[edintele României, am
fost onorat de aceast` invita]ie, la dânsul s` m`
întrebe ce a[ dori s` fac dup` aceea.

S.C.: De ce pre[edinte este vorba?

I.M.: Acuma, în 2001. Am lucrat sub ambii
pre[edin]i, [i sub domnul Constantinescu, [i sub
domnul Iliescu. {i cu domnul Constantinescu m-am
în]eles foarte bine, pentru c` am fost colegi de
facultate. El era cu un an mai mic decât mine [i
când mai glumea, îi spuneam: ”Cu mai mult
respect!” Versiunea studen]easc`. Îns` în 2001,
când mi-a expirat mandatul, era deja pre[edinte
domnul Iliescu.
M-am sim]it onorat c` am fost invitat. M-a întrebat
ce a[ vrea s` fac. Eu i-am explicat c` a[ vrea s`
r`mâm în continuare la catedr`, c`ci eu sunt legat
de catedr` foarte mult, asta este o chestiune mai
mult sentimental`…

S.C.: E pl`cut s` fii printre studen]i, nu? Te sim]i mai
tân`r în mediu universitar!

I.M.: Da, este foarte pl`cut s` fii înconjurat de lume,
de tineri, de inova]ii… Sigur  c` dânsul mi-a f`cut
mai multe propuneri, nu ascund. Mi-a f`cut chiar
propunera s` m` duc ambasador. Sunt sigur c` s-a
sup`rat c` i-am spus c` nu accept. Nu mai sunt la
vârsta când s`-mi fac geamantanele [i s` m` duc s`
umblu… Fiecare om are, [tiu eu, viziunea lui, [i
probabil c` dup` aceea, discutându-se [i expirând [i
mandatul fostului Avocat al Poporului, domnul
Mitroi, cu care sunt prieten, am fost colegi
deasemenea, mi s-a propus acest post. {i aici un
lucru de asemenea interesant - poate c` aici lumea
uneori mai fabuleaz`, alegerea s-a f`cut de c`tre
Senatul României, de Camera Parlamentului, dar, [i
aici este lucrul interesant, constatat chiar acolo: a
fost prima dat` când Senatul României, dup` '90, a
votat în unanimitate o propunere. Deci practic, [i
majoritatea [i opozi]ia m-au acceptat. N-a[ spune
"m-au agreat", dar m-au acceptat. Din mai multe
solu]ii au spus; ”Asta este bun`!”
{i deci am acceptat aceast` func]ie de Avocat al
Poporului, unde, trebuie s` m`rturisesc, am cunoscut
[i unele dezam`giri. Este foarte adev`rat c` atunci
când la Constitu]ie am discutat despre Avocatul
Poporului, n-am fost foarte siguri c` va fi o reu[it`
pentru România, pentru c` Ombudsmanul este o
instiu]ie, zic eu - de[i acum lucrurile s-au schimbat,
chiar [i viziunea - pentru ]`ri unde autorit`]ile se
respect` foarte mult unele pe altele.
Eu am denumit acest lucru un fel de ”comportament
constitu]ional loial”: adic`, Guvernul respect`
Parlamentul, Parlamentul respect` Guvernul, {eful
de Stat respect` Guvernul, respect` Parlamentul [i
toate acestea autorit`]i respect` Tribunalul
Constitu]ional [i Curtea Suprem` de Justi]ie, [.a.m.d.
De ce? Asta este o chestiune, mi se pare,
fundamental`. Avocatul Poporului, Ombudsmanul în
lume, nu poate decât sf`tui, media; el nu este nici
poli]ist, nici judec`tor, nici procuror; el nu poate da
ordine. El se duce, de exemplu, la un primar [i va
explica o problem`, iar succesul lui va fi asigurat
numai dac` primarul este un om competent, în]elege
despre ce este vorba [i respect` institu]ia cealalt`.
Altfel lucrurile nu duc la  nici un rezultat. Asta pe
planul activit`]ii. {i, sigur, pe planul cel`lalt, m` lupt
de când sunt aici, din octombrie, s` ob]in un sediu
adecvat. {i a[a cum vede]i, n-am reu[it! De[i am
f`cut demersuri foarte mari [i va trebui în toamn`,
desigur prin mijloace juridice, puse la dispozi]ie de
Constitu]ie, s` accelerez aceste eforturi.
Am f`cut eforturi în deosebi pentru acest lucru. De
ce? Sediul acesta este impropriu, începând de la
intrare pân` la posibit`]ile de munc` a celor care
sunt aici. În opinia mea, [i a[a am v`zut în lume
unde am vizitat - eu n-am fost la al]i Ombudsmeni,
pentru c` eu sunt de pu]in timp aici, dar când eram
judec`tor, vizitând alte ]`ri am vizitat [i
Ombudsmanul din ]`rile respective [i am


